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třetinu dluhopisů vydaných loni 
českou vládou skoupili investoři 
z Velké Británie. 

Ztrojnásobili tím svou držbu bondů 
na 94 miliard korun. Vlastní už sedm 
procent celého českého dluhu.

Zahraniční investoři drží české bondy 
za 280 miliard, přes 20 procent vydaných 
dluhopisů. trhy & sVětoVá ekonomika / str. 6

Dostavbu dálnice D4 
má platit soukromník

Vláda odstartovala další 
pokus o využití soukro-
mých peněz na budování 
dálniční sítě. Projekt 
partnerství soukromého 
a veřejného sektoru má být 
odzkoušen při dostavbě 
dálnice D4 do Písku. str. 2

Olympijský výbor získal 
z loterií půl miliardy
Sázkové kanceláře a lo-
terijní firmy poslaly loni 
Českému olympijskému 
výboru 528 milionů korun, 
což bylo meziročně o pěti-
nu více. str. 4

ČSA budou létat 
pro Volkswagen
České aerolinie vypraví 
od února do dubna pro 
Volkswagen přes tři stovky 
letů za novým tiguanem 
do Portugalska. str. 4

Čína sází na rozšíření 
elektromobilů
Peking chce zemi promě-
nit v elektromobilovou 
velmoc. Do roku 2020 má 
v Číně jezdit pět milionů 
elektromobilů. str. 7

Krátce
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MiChal PůR:

„dělá to dobře, ale nelíbí se 
mi, že zneužívá prostředky, 
které má k dispozici, k mo-
censkému boji“ – podnikatel 
z tábora andreje Babiše. 

twitter.com/e15news

nejVětší Zahraniční držitelé českých dluhopisů
(v procentech, k 30. listopadu 2015)
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komu dlužíme? 
hlavně Britům

hořký silvestr
Po vlně podezření z krádeží 
a sexuálního obtěžování 
žen žadateli o azyl sílí 
v Německu hlasy proti 
vstřícné politice vlády 
vůči migrantům. 

Zahraničí

str. 9

taková jiná liga
český fotbal není 
transparentní a trpí 
podvýživou, říká šéf firmy 
aGC Flat Glass Czech 
a teplického fotbalového 
klubu Pavel Šedlbauer. 
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Strach z neznámého
Pád čínských akcií spustil počátkem roku 
výprodeje na burzách. Chytří hoši z Londýna 
a Wall Street vzápětí přispěchali s vysvětlením: 
je to další důkaz oslabování čínské ekonomiky, 
a proto je třeba bát se o osud světa. Následovaly 
výstrahy před další globální krizí. A co svět tak 
vystrašilo? 

Čínský akciový trh je spíše kasino než regulérní 
burza. „Informace o hospodaření obchodova-
ných  firem jsou tak mizerné, že z nich nikdo 
řádné ocenění neudělá, natož aby uvažoval 
o seriózních dlouhodobých investicích,“ upozor-
ňuje třeba Kenneth Kim, exprofesor na prestižní 
Lidové univerzitě v Pekingu. Přesto se v Šangha-
ji i Šen-čenu čile obchoduje. Jenže přes osmdesát 
procent tržní kapitalizace drží v rukou drobní 
investoři s více než padesáti miliony aktivních 
investičních účtů. Jen zhruba tři procenta tržní 
hodnoty akcií jsou v podílových fondech. Jenže 
ani populární obrázek typického investora–dů-
chodce neříká vše. Skutečně drobní investoři 
ovládají jen zhruba pět procent hodnoty burz. 
Drtivá většina připadá na pár desítek tisíc 
nejmajetnějších Číňanů. Řada investorů si 
na spekulace půjčila a čím rychleji akcie klesají, 
tím více je musí prodávat, aby uhradili dluhy. 

Ti všichni teď společně propíchli bublinu, která 
jednou musela prasknout. Že se přitom řídili 
učebnicovými poučkami jako profesionální in-
vestoři na Západě, lze s úspěchem pochybovat.

Zápisník  
Jana Stuchlíka

Protagonisté dne

Jiří KeJval

předseda čov

Jozef sinčáK

šéf čsa

Beata szydłová

polská premiérka

Sázkové kanceláře a loterijní firmy 
letos poslaly olympijskému výboru 
na mládežnický sport 528 milionů 
korun, meziročně o pětinu více.

str. 4

Aerolinie si znatelně vylepší tržby. 
Pro Volkswagen budou na přelomu 
zimy a jara svážet do Portugalska 
partnery na premiéru vozu Tiguan.

str. 4

Její vláda si tak tvrdě upevňuje 
moc v soudnictví a médiích, 
že přiměla Brusel k proceduře 
„sledování stavu právního státu“. 

str. 9

Při hovorech o projektech PPP je 
na místě podmiňovací způsob. 
Všechny dosavadní plány 
na výstavbu dálnic za pomoci 
soukromého kapitálu skončily 
nezdarem či u ledu. Naposledy 
se uvažovalo o PPP pro jihočeskou 
D3, projekt měl rovněž zelenou 
od vlády. Ministerstvo dopravy jej 
ale nakonec odpískalo a dálnici 
dnes staví klasicky za národní 
a evropské peníze. V živé paměti 
je rovněž fiasko z přelomu století 
a pokusem PPP na D47, kterou 
stát rovněž s obrovskými náklady 
nakonec dostavěl svépomocí.

nevydařené  
záměry PPP

n Vláda schválila projekt 
partnerství soukromého 
a veřejného sektoru pro 
dostavbu úseku mezi 
Příbramí a Pískem.

Jan Šindelář

Vláda včera svým souhlasem od-
startovala další pokus o využití 
soukromých peněz na dostavbu 
české dálniční sítě. Projekt part-
nerství veřejného a soukromého 
sektoru (PPP) má být poprvé 
prakticky odzkoušen na stra-
konické dálnici D4, konkrétně 
na třicetikilometrovém úseku 
mezi Příbramí a Pískem. 

„Potřebujeme získat zku-
šenosti s tímto typem projek-
tů, abychom byli připraveni 
na období po roce 2023, kdy již 
financování staveb z evropských 
peněz bude mnohem omeze-
nější,“ uvedl ministr dopravy 
Dan Ťok. Podle něj je výhodou 
PPP projektu rychlost stavby 
a především větší zodpovědnost 

výstavbu dálnice d4 
má platit soukromník

dvoJicí nových exPozic se může pochlubit Muzeum Litovel na Olomoucku. Kromě výstavy věnované 
legendárnímu zápasníkovi a cirkusovému artistovi Gustavu Frištenskému si mohou návštěvníci prohlédnout 
exponáty ilustrující dějiny záznamu hudby a historie výroby gramofonů v hanáckém městě.
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zhotovitele. Princip je v zásadě 
jednoduchý: firma či sdružení 
firem zajistí a zaplatí výstavbu 
s tím, že se o dálnici bude dal-
ších 25 let také starat. Za to bude 
stát po dokončení platit tak-
zvané platby za dostupnost čili 

služebné. Stavbaři by na novém 
úseku D4 měli prvně kopnout 
do země v půlce roku 2017 a veš-
keré práce by měly být hotovy 
koncem roku 2021. V 2046 pak 
smlouva vyprší. Za celou dobu 
by měl stát zaplatit 25 miliard 
korun. 

Podle profesora dopravní 
fakulty pražského ČVUT Petra 
Moose je využití projektů PPP 
dobrým doplňkem klasického 
financování tam, kde se nedo-
stává národních nebo unijních 
peněz. „Rozhodně ale na nich 
nemůžeme stavět naši strategii, 
nejsou samospasitelné,“ řekl 
Moos deníku E15. 

Podle něj je klíčové rozdělení 
rizik mezi stát a investora. První 
musí zajistit pozemky a potřeb-
ná povolení, druhý pak vedle 
samotné výstavby musí hlídat 
především náklady. Stát prý 
také musí počítat s tím, že ve hře 
jsou dlouhodobé peníze, tedy 
v součtu nominálních hodnot 
vždy zaplatí více, než kolik by 
stála výstavba v současné době 
běžným způsobem. 



n Nově vznikající men- 
šinové koalici v metro-
poli zůstalo jen 32 hla-
sů v 65členném zastu-
pitelstvu. Dnes o tom 
bude opět jednat.

Tři nezávislí zastupitelé 
okolo exprimátora Tomáše 
Hudečka (dříve TOP 09) 
ukončili vyjednávání o praž-
ské koalici v čele s TOP 09. 
Nově vznikající menšinová 
koalice TOP 09, Trojkoali-
ce (SZ, KDU-ČSL a STAN) 
a Pirátů podporovaná ODS 
tak má nyní v 65členném 
zastupitelstvu jen 32 hlasů. 
Strany se dnes znovu sejdou. 

TOP 09 chce oslovit k jedná-
ní i sociální demokraty. 

V Praze vládne od října 
okleštěná sedmičlenná 

rada, kterou tvoří členové 
dnes už bývalé koalice ANO, 
ČSSD a Trojkoalice. Původně 

bylo v radě jedenáct členů. 
„My členové klubu Nezá-
vislí odmítáme pokračovat 
v dalším vytváření dojmu 
vyjednávání o nové pražské 
koalici, neférovém jednání 
vůči voličům a vůči klubům 
Pirátů a Strany zelených. 
Zneužívání důvěry zejména 
mladých členů v nových 
stranách, se kterými v ko-
nečném důsledku vlastně 
nechce nikdo spolupracovat, 
nám nepřipadá vhodné,“ 
napsali zastupitelé ve svém 
prohlášení. 

Klub Nezávislých tvoří 
kromě Hudečka ještě bývalá 
radní Eva Vorlíčková a zastu-
pitel Milan Růžička. /čtk/
 názory str. 12

1+kk 1,8 mil.
2+kk 2,1 mil.
3+kk 2,6 mil.
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EKOCITY® Hostivař

tel.: 233 372 021
www.ekospol.cz 

Nejprodávanější
byty roku 2015
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Lídr bytové výstavby v ČR

Koupí bytu 
podpoříte

8 LOKALIT
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Nezávislí ve svém 
prohlášení odmítli 

neférové
jednání vůči voličům  

a klubům Pirátů 
a zelených.

a160000037� inzerce

oslaBení. Exprimátor Tomáš Hudeček (dříve TOP 09) a dva další nezávislí už nechtějí mít se sou-
časnými tahanicemi kolem sestavování nové pražské koalice nic společného.
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nezávislí kolem hudečka 
koalici v Praze nepodpoří

Senát schválil aktivní 
armádní zálohy 
Senátem prošla novela, 
podle níž se obyvatelé budou 
moci dobrovolně přihlásit 
k branné povinnosti, když 
požádají o vojenské cvičení. 
Vládní předloha, jež také 
umožní nasadit aktivní zá-
lohy v zahraničních misích, 
míří k podpisu prezidentu 
Miloši Zemanovi. Platit má 
od července. Senát rovněž 
schválil zákon, který aktiv-
ním zálohám zvyšuje odmě-

ny na trojnásobek nynějšího 
stavu.  

ČNB loni prodělala  
téměř půl miliardy korun
Hospodaření České národní 
banky podle předběžných 
výsledků se loni propadlo 
do ztráty 468 milionů korun 
oproti loňskému zisku  
56,6 miliardy korun. Centrál-
ní banka ovšem dlouhodobě 
upozorňuje, že jejím hlavním 
úkolem není tvor   ba zisku, 
ale péče o cenovou stabilitu. 

Češi mohou pomáhat 
z ambasády v Damašku 
České velvyslanectví by 
se mohlo stát výhradním 
distributorem humanitární 
pomoci z EU pro Syřany. 
Šéfka unijní diplomacie Fe-
derica Mogheriniová na ná-
vštěvě v Česku požádala, aby 
ambasáda ČR tuto možnost 
prozkoumala. Česko je 
jednou z mála zemí EU, které 
svůj zastupitelský úřad v Da-
mašku zachovaly i po vypuk-
nutí občanské války. /čtk/

Krátce

Valná hromada České 
exportní banky by zítra 
měla o jednu miliardu korun 
zvýšit kapitál banky. Upsání 
nového jmění schválila vláda 
v prosinci. Zvýšení kapitálu 
je nezbytné pro udržení 
vysokého ratingu exportní 
banky, jak naznačila ratingo-
vá agentura Moody’s ve své 
prosincové hodnoticí zprávě. 

Agentura potvrdila dosa-
vadní investiční hodnocení 
banky na úrovni A1 se sta-
bilním výhledem vzhledem 
k tomu, že ČEB má jasný 
mandát v systému státní 
podpory exportu a podporu 
svých akcionářských minis-
terstev. ČEB získala vysoké 
hodnocení i od Standard 
& Poor’s. „ČEB je součástí 
státního systému podpory 

exportu a její rating se dlou-
hodobě shoduje s ratingem 
České republiky,“ vysvětlil 
šéf banky Karel Bureš.

ČEB evidovala ke konci 
března problémové pohle-
dávky se selháním dlužníka 
ve výši 38,3 miliardy korun. 
Z toho ztrátové pohledávky 
z nesplácených úvěrů činily 
18,6 miliardy korun. Nesplá-
cené pohledávky pocházejí 
většinou z budování skláren, 
elektráren a továren, kterým 
čeští výrobci posílali stroje 
a vybavení. Banka letos 
uvedla, že do dvou let chce 
vyřešit polovinu ztrátových 
pohledávek, mimo jiné jejich 
prodejem ve veřejné soutěži. 
Problematické obchodní 
případy pocházejí z let 2007 
až 2011.  /tzv/

stát zvýší kapitál 
čeB o miliardu
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n Olympionici loni 
dostali od loterijních 
firem o pětinu víc 
peněz.

Dušan Kütner

Sázkové kanceláře a loterij-
ní firmy poslaly Českému 
olympijskému výboru na 
mládežnický sport část své 
daně v celkové výši 528 mili-
onů korun. Částka je o pětinu 
vyšší než o rok dříve, kdy 
firmy mohly přesměrovat až 

Olympijský výbor
získal z loterií  
půl miliardy

n Letecký dopravce 
ČSA vypraví od února 
do dubna pro němec-
kou automobilku 
přes tři stovky letů.

Jan Šindelář

České aerolinie si na pře-
lomu zimy a jara znatelně 
vylepší tržby mimo svůj 
hlavní obor, kterým jsou 
pravidelné linky. Tuzem-
ská letecká společnost 
získala zakázku německé 
automobilky Volkswagen, 
která chce svým obchod-
ním partnerům z celé 
Evropy představit v Por-
tugalsku nový model 
vozu Tiguan. A právě svoz 
partnerů z desítek míst do 
portugalského Fara bude 
úkolem ČSA. Celá akce se 
bude konat od 22. února do 
17. dubna. 

„Pro České aerolinie 
jde o zajímavou zakázku 
z pohledu výnosů v slab-
ším období zimní sezony,“ 
uvedl mluvčí Daniel Šabík. 
Hodnotu zakázky neuvedl, 
z celkového počtu  
350 objednaných letů se dá 
ale spekulovat o více než 
sto milionech korun. Česká 
letadla pro Volkswagen 
obslouží především oblasti 
v západní polovině Evropy, 
jako je Benelux, Skandi-
návie, Itálie, Německo či 

Francie. Na akci budou 
vyčleněny tři stroje, jeden 
Airbus A319 z flotily ČSA 
a dva Boeingy 738, které 
zapůjčí i s posádkami 
Travel Service. Ten je od 
loňska spoluvlastníkem 
ČSA. Všechny lety budou 
provozovány pod kódem 
OK jako lety Českých 
aerolinií. 

Pro České aerolinie 
nejde o první zkušenost 
s automobilkami. Po-
dobnou zakázku se loni 
národnímu dopravci 
podařilo získat od mlado-
boleslavské Škody, která 
na Sardinii seznamovala 
své prodejce s novým 
Superbem. Tehdejší objem 
letů byl ale menší. Podle 
serveru iDnes.cz vykonaly 
stroje ČSA pro Škodovku 
239 letů, finanční objem se 
odhadoval na vyšší desítky 
milionů korun. 

České aerolinie mají za 
sebou náročný rok. Po jar-
ním vstupu Travel Servisu 
se staly většinově privátní 
firmou s jediným úkolem 
od akcionářů: vykazovat 
zisk. To se zřejmě povede. 
Za tři loňská čtvrtletí činil 
provozní zisk 208 milio-
nů. Podle šéfa ČSA Jozefa 
Sinčáka bude provozní vý-
sledek kladný i za celý rok, 
manažer dokonce mluví 
o nejlepším výsledku za 
deset let.

ČsA budou létat 
pro Volkswagen

čtvrtinu z odváděné loterijní 
daně poprvé.

Jedinou a zásadní podmín-
kou je, že tyto peníze musí 
jít přes olympijský výbor na 
mládežnických sport. „Je to 
výsledek několika faktorů. 
Tím nejdůležitějším je, že 
provozovatelé loterií a kur-
zových sázek již mají s naším 
transparentním systémem 
dvouletou zkušenost a přesně 
vidí, jak distribuce peněz 
probíhá,“ řekl deníku E15 
místopředseda výboru Libor 
Varhaník k důvodům nárůstu.

Druhým důvodem podle 
Varhaníka je, že všech jede-
náct firem, na které se odvod 
části daně vztahuje, využívá 
zákonné možnosti v plné 
míře a posílají maximální 
možnou čtvrtinu z daně. Tře-
tím důvodem je pak obecně 
růst zájmu o sázení, kterému 
loni pomohlo mistrovství 
světa v ledním hokeji v Praze 
a Ostravě a další velké spor-
tovní akce jako třeba finále 
Fed Cupu s českou účastí. 
„A protože jsou výše darů 
jednotlivých společností 
závislé na hospodářských 
výsledcích, je vidět, že nyní 
je ekonomika zdravá a fir-
mám se daří,“ dodal.

To potvrzují i zástupci 
firem. Vyšší částku meziroč-
ně totiž poslalo devět firem 
z jedenácti. Nejvíce z nich 
odvedla Sazka, a to bez 
dvou milionů rovných čtvrt 
miliardy. „Zvýšení loterijní 
daně je způsobené nárůstem 
tržeb v loterijním byznysu 
Sazky,“ uvedl mluvčí Sazky 
Václav Friedmann. Defini-
tivní výsledky za loňský rok 
firma ještě nemá. „Už nyní 
ale můžeme konstatovat, že 
rok 2015 byl pro Sazku velmi 
úspěšný, a jsme velmi rádi, 
že i odvod loterijní daně 
ve prospěch sportu byl tak 
vysoký,“ dodal.

n Vyznavačům alter-
nativního cestování 
se rozšíří možnosti. 
Francouzský BlaBla-
Car propojí cestující  
s řidiči. 

Štěpán Bruner

Francouzský start-up BlaBla 
Car, který na webu propo-
juje lidi nabízející svezení 
s těmi, kteří by se rádi svezli, 

vstoupil na český a sloven-
ský trh. A jak má ve zvyku, 
převzal úspěšný místní 
projekt, Jízdomat a Jazdo-
mat. „Viděli jsme, že není 
v našich silách, abychom ze 
spolujízdy v Česku udělali 
plnohodnotný způsob dopra-
vy,“ uvedl spoluzakladatel 
Jízdomatu Jan Mittner. „Sešli 
jsme se s lidmi z BlaBlaCaru 
a zjistili, že se na věc dívají 
velmi podobně,“ dodal. Jíz-
domat už o změně informo-

val uživatele a jeho web je 
přesměrovaný na BlaBlaCar. 
Účty současným uživatelům 
nezaniknou, mohou je dále 
používat i na nové platformě.
BlaBlaCar vstupem do Česka 
a na Slovensko pokračuje 
v expanzi po Evropě svým 
osvědčeným způsobem. 
V minulosti převzala napří-
klad italský PostoinAuto či 
rumunský AutoHop, působí 
už i v Polsku, Německu nebo 
Velké Británii.  Více E15.cz

blablaCar přichází do ČR

ObChOd zA stO miliOnů. ČSA dopraví evropské partnery 
VW do Portugalska na prezentaci nového modelu Tiguan.
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Odvody části daně loterijních firem (v mil. Kč)

2014 2015
nárůst/pokles  
(v procentech)

Sazka 203,3 247,7 22

Tipsport 129,1 157 22

Fortuna Game 70 73 4

Chance 22,1 27,1 23

Loterie Korunka 6,6 8,5 29

Synot Tip 6 5,8 -3

Victoria Tip 2,9 3,7 28

Maxi Tip 1,2 2,8 133

Slot Group 1,7 1,5 -12

Českomoravská loterijní 0,63 0,82 30

celkem (zaokr.) 444 528 19

Pramen český olympijský výbor



n Softwarová spo-
lečnost ITTI podala 
žalobu na Lesy České 
republiky. Dožaduje 
se omluvy za poško-
zení dobrého jména 
kvůli výrokům gene-
rálního ředitele stát-
ního podniku Daniela 
Szóráda na tiskové 
konferenci v únoru 
loňského roku.

Dušan Kütner 

Žalobou končí rozchod Lesů 
ČR a technologické firmy 
ITTI. Soud o ní zatím neroz-
hodl. Pokud by jí ale vyhověl, 
zřejmě by to 
lesy postihlo 
i finančně. „Do-
žadují se omlu-
vy za poškození 
dobrého jména. 
S pravděpodob-
ností hraničící 
s jistotou by 
následovala 
faktura za 
přerušení jejich 
byznysu či 
újmě v jejich 
podnikání,“ 
uvedl včera na 
dotaz deníku 
E15 Szórád.

Firma ITTI 
je nástupcem dřívějších 
dodavatelů technologických 
služeb státním lesům, spo-
lečností dynn a Time import. 
Za jejich služby ještě za 
předchozího vedení státní 
firmy v čele se Svatoplu-
kem Sýkorou zaplatily lesy 
zhruba 1,2 miliardy korun. 
Podnik po nástupu nového 

vedení s firmou předloni 
v srpnu ukončil spolupráci, 
což se ITTI podle tehdejšího 
vyjádření Szóráda velice 
nelíbilo. Šéf lesů loni v únoru 
novinářům řekl, že si firma 
nárokuje autorské právo na 
vše, co kdy lesům dodala, 
a státní podnik prý nemá 
právo to používat. Šéf lesů 
tehdy vyjádřil obavu, že 
v krajním případě by státní 
podnik mohl dočasně přijít 
i o právo používat svůj web 
či datovou a spisovou službu. 

„Poškozeni se cítí být kvůli 
tomu, že jsem v závěru kon-
ference o nové koncepci Lesů 
ČR použil věty o tom, že nám 
hrozí nebezpečí a že to může 
vypadat, jako by nám nic ne-
patřilo,“ uvedl včera Szórád 

s tím, že ITTI 
považuje tato 
vyjádření za 
nekorektní. 
Více to šéf 
firmy ob-
hospodařu-
jící polovinu 
lesů v zemi 
nechtěl kvůli 
žalobě ko-
mentovat.

Lesy byly 
v minulos-
ti terčem 
kritiky, 
mimo jiné 
právě i kvůli 
tendrům na 

informační technologie. 
Kvůli IT zakázkám z konce 
minulého desetiletí přitom 
policie loni v lednu obvinila 
čtyři manažery z firem, 
které se na IT zakázkách 
podílely. 

Již v prosinci 2013 také 
obvinila šéfa informatiky 
Lesů ČR.
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lesy čelí žalobě 
od bývalého 
dodavatele it

Šéf lesů na 
tiskové konferenci 
vyjádřil obavu, že 
v krajním případě 
by státní podnik 
mohl dočasně 
přijít i o právo 
používat svůj web 
či datovou službu.

lesy čekají pokles 
tržeb i zisku

Exekuce přecházejí  
na internet
Drobní věřitelé dostali šanci 
domoci se svých pohledávek 
přes internet. Umožní to 
portál Exekuceonline.cz. 
který funguje jako dceřiný 
web serveru Epohledávky, 
provozovaný společností 
Ereceivables Management. 
Problematika drobných 
exekucí se tak pro věřitele 
zjednoduší. /nos/

Kotva získá čínský  
název Kao-tche-wa
Pražský obchodní dům 
Kotva se více zaměří na 
čínské turisty. Jako první 
pražská budova také 
získal své oficiální jméno 
v čínštině. Název složený 
ze tří čínských znaků Kao- 
-tche-wa připomíná český 
název Kotva a upozorňuje 
na kvalitu a jedinečnost.

/čtk /  Více E15.cz

Europarlament koupí 
česká elektrokola
Pražský výrobce jízdních 
kol Citybikes vyhrál 
prestižní zakázku 
Evropského parlamentu 
na dodávku 25 elektrokol. 
Instituce kola nasadí 
na dopravu mezi svými 
kancelářemi. Zakázku za 
necelé dva miliony firma 
získala s modelem Kolos  
No. 3. /bru/  Více E15.cz

Krátce

n Rusko, Mexiko 
a Francie jsou země, 
kam nejvíce vyváží 
strakonické strojírny 
ČZ.

Strakonická strojírenská 
firma ČZ loni utržila miliar-
du korun, což je o sedmnáct 
procent méně než v roce 
2014. Za poklesem stojí úby-
tek zakázek v Rusku, kam 
ale firma i tak nadále vyváží 
nejvíc zboží. Jedním z hlav-

ních zákazníků ČZ je stále 
světový výrobce zemědělské 
techniky John Deere, uvedl 
mluvčí společnosti Jan Pěn-
kava. Společnost ČZ vyváží 
zhruba šedesát procent 
produkce a loni ubylo zboží 
do Ruska. „Vlivem dovozních 
sankcí a poklesem kurzu 
rublu, kdy je dovoz dramatic-
ky dražší, propadl náš vývoz 
do Ruska na polovinu,“ řekl 
mluvčí. 

Do Ruska podnik i po 
poklesu vyváží nejvíce zboží, 

hlavně turbodmychadla 
a řetězy. Druhou a třetí nej-
významnější exportní zemí 
je Mexiko a Francie, kde má 
továrny John Deere. Čtvrtá je 
Itálie, kam se vyváží autodíly 
a řetězy, následuje Čína, do 
níž míří turbodmychadla. 
Celkem strakonická firma 
vozí své zboží do desítek 
zemí. „Zajímavostí je, že jsme 
dodali turbodmychadla pro 
firmu Volvo, která je používá 
při výrobě svých luxusních 
jachet,“ řekl Pěnkava. /čtk/

strojírnám Čz ublížily 
ruské sankce 

miliARdA. Vývoz strojů ze Strakonic loni klesl o sedmnáct procent. 
Podnik přesto utržil přes miliardu korun.
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Po třech rekordních letech čeká státní podnik výrazný pokles 
provozního zisku i tržeb. Plán pro letošní rok počítá s provozním 
ziskem 3,7 miliardy korun, zatímco v předchozích třech letech to bylo 
vždy mezi pěti až šesti miliardami. Tržby by měly klesnout zhruba 
o miliardu na částku kolem jedenácti miliard korun. Důvodem je 
pokles cen dřeva, zhoršení jeho kvality kvůli kalamitám a nižší těžba.
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n Velcí ostrovní hráči 
během loňska tak-
řka ztrojnásobili své 
investice do českých 
vládních bondů, stali 
se tak největším čes-
kým věřitelem. 

Jaroslav Bukovský

Britský kapitál objevil Česko. 
Jen během loňského roku 
skoupili ostrovní investoři 
státní dluhopisy za 60 mili-
ard korun, což představuje 
třetinu všech bondů vyda-
ných loni českou vládou. 
Londýnská City se tak 
stala největším zahraničním 

zdrojem financujícím výdaje 
českého státu, sedm korun 
z každé stovky domácího 
dluhu Česku půjčili věřitelé 
se sídlem ve Velké Británii. 
Odborníci soudí, že ostrovní 
spekulanti sází na horkou 
kartu podhodnocené koruny.

„Mnoho zahraničních 
investorů začíná spekulovat 
na potenciální kurzový zisk, 
který mohou realizovat, až 
ČNB upustí od intervencí,“ 
uvádí analytik Cyrrusu Ma-
rek Hatlapatka. Díky předpo-
kládanému posílení koruny 
by vzrostla hodnota jejich 
domácích investic. Mezi sáz-
kaři na posílení koruny patří 
Britové k nejaktivnějším. 
Začátkem loňského roku 

Český dluh skupují Britové

Pokles čínského  
vývozu zmírnil jüan
Čínský vývoz loni klesl  
o 2,8 procenta na 2,3 bilionu 
dolarů. Dovoz se propadl 
o 14 procent na 1,7 bilionu 
dolarů. V prosinci se ale po-
kles exportu díky oslabení 
jüanu zmírnil a v přepočtu 
na domácí měnu vývoz 
vzrostl.   více e15.cz

GM zvýší dividendy 

Největší americká automo-
bilka General Motors mírně 
zlepšila odhad letošního 
zisku na 5,25 až 5,75 dolaru 
na akcii. Čtvrtletní divi-
dendu firma zvýší o šest 
procent na 38 centů na 

akcii. O 80 procent na devět 
miliard dolarů pak rozšíří 
program odkupu vlastních 
akcií. Po zahrnutí ohláše-
ných kroků dosáhne částka 
vyplacená akcionářům v le-
tech 2012 až 2017 zhruba  
23 miliard dolarů.
 více e15.cz

Rusko zvažuje  
omezení těžby ropy 
Nízké ceny ropy by mohly 
vést k uzavření některých 
těžařských aktivit v Rusku. 
Uvedl to náměstek ruského 
ministra financí Maxim 
Oreškin. Moskva doposud 
záměrné snižování těžby 
v reakci na pokles cen ropy 
vylučovala. /čtk/ 

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,532

Čína 1 3,800

Dánsko 1 3,621

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,524

Japonsko 100 21,152

Kanada 1 17,568

Maďarsko 100 8,566

Norsko 1 2,827

Polsko 1 6,218

Rusko 100 32,836

Švédsko 1 2,922

Švýcarsko 1 24,732

Turecko 1 8,284

USA 1 24,983

Velká Británie 1 36,023

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 13. 1. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 66,00 1,07

ČEZ 408,40 0,59

Erste Bank 728,20 0,11

Fortuna 78,90 1,94

Kofola 485,00 -1,60

KB 4985,00 -2,25

NWR 0,09 -10,00

O2 CR 247,40 -1,83

Pegas 726,00 0,04

Philip Mor. ČR 11 904,00 -0,79

PLG 207,00 0,00

TMR 610,00 0,00

Unipetrol 160,00 -0,59

VIG 639,00 0,16

Celkový objem (v tisících korun) 490 125,18

Akcie na pražské burze 13. 1. 2016 

Německo loni dosáhlo 
rozpočtového přebytku 
12,1 miliardy eur. O mimo-
řádně dobrém finančním 
hospodaření Německa se 
díky konjunktuře a vyšším 
daňovým příjmům spekuluje 
již od začátku ledna. Vláda 
původně očekávala přebytek 
okolo šesti miliard eur.

Vyšší přebytek za rok 
2015 bude znamenat, že pro 
ministra financí Wolfganga 
Schäubleho bude snazší 
udržet vyrovnaný rozpočet 
také v letošním roce navzdo-
ry rostoucím nákladům na 
příliv uprchlíků. Ty by letos 
podle německého hospodář-
ského institutu DIW mohly 

dosáhnout až 15 miliard eur 
a o rok později až 17 miliard 
eur.

Rozpočet spolkové repub-
liky pro letošní rok počítá 
s příjmy a výdaji ve výši 
316,9 miliardy eur. Schvále-
ný rozpočet tak je třetí rok 
v řadě vyrovnaný. /čtk/  
 více e15.cz

německo hospodařilo 
s velkým přebytkem 

drželi ostrovní hráči podle 
statistik ministerstva financí 
české bondy za 35 miliard 
korun, na sklonku roku už to 
bylo necelých sto miliard. 

„Británie patří spolu 
s Lucemburskem k typickým 
sídlům institucionálních 
investorů v Evropě,“ říká 
analytik Consequ Martin Lo-
botka. Dohromady vlastnili 
investoři se sídlem v těchto 
zemích ke konci roku 2015 
české státní bondy za 160 mi-
liard korun, tedy kolem 
jedenácti procent všech 
v korunách vydaných papírů. 
Stěžejními zájemci o české 
bondy jsou podle expertů 
banky a investiční fondy 
orientované na investice 
v horizontu několika let. 

V posledních letech se tu-
zemské bondy nově objevily 
i v hledáčku dalších zemí. 
V roce 2014 poprvé investo-

valo do českých dluhopisů za 
desítky miliard Norsko a své 
pozice podstatně navýšily 
i Spojené státy nebo Belgie. 
„V posledních letech roste 
zájem o státní dluhopisy 
České republiky i v zemích 
mimo Evropskou unii,“ 
uvádí Gabriela Štěpanyová 
z ministerstva financí. 

Podíl zahraničních inves-
torů do českých korunových 
vládních dluhopisů se bě-
hem loňska podstatně zvýšil. 
Ještě na počátku loňského 
roku drželi přespolní hráči 
asi 14 procent všech bondů 
vydaných v korunách, na 
sklonku roku už to byla více 
než pětina, tedy asi 280 mili-
ard korun.

Podíl českého dluhu 
v rukou zahraničních 
věřitelů (v procentech)

Pramen mfčr

2011 2012 2013 2014 2015

11,6 12,2
15,0 14,5

20,1

Budou potřeBa. Prostředky z rozpočtových přebytků přijdou 
ministru financí Schäublemu vhod. Náklady na uprchlíky porostou. 

Fo
to

 č
tk



n Peking chce zemi 
proměnit v elektro-
mobilovou velmoc. Do 
roku 2020 má v Číně 
jezdit pět milionů 
elektromobilů.

Jaroslav Matějka

V centrálně řízené zemi už 
padly i nesmyslnější povely. 
Odklon od fosilních paliv 
v autech ale myslí Číňané 
opravdu vážně. Přispěly 
k tomu jedy v ovzduší, které 
je letos v zimě zabíjely. 

V nejlidnatější zemi světa 
dnes jezdí kolem 400 tisíc 
elektromobilů a plug-in hyb-
ridů. Na první pohled hodně. 
Mělo jich být ale dávno mno-
hem více. V roce 2010 vláda 
poskytla pobídky na rozvoj 
elektromobility, jenže ohlas 
nebyl takový, jaký očekávala. 

Ministři přesto nyní věří, 
že se jim nový „pětimiliono-
vý“ plán podaří splnit. Bě-
hem příštích pěti let má být 
kvůli tomu v zemi postaveno 
také 12 tisíc nových nabí-
jecích stanic a 4,8 milionu 
nabíjecích stojanů.

Čínská vláda také určila  
27 provinciím a čtyřem mu-
nicipalitám, co musí v prů-
běhu let 2016 až 2020 udělat. 
Největší zátěž ponesou 
prosperující přístavní města: 
Peking, Tchien-ťin a Šang-
haj. V každém z nich se musí 
prodat minimálně 233 tisíc 
elektromobilů a plug-in 
hybridů. A před podobným 
úkolem stojí i sedm provin-
cií. Pro dalších 14 provincií je 
stanovena nižší hranice  
– 87 tisíc „zelených“ aut. 

Pokud provincie uspějí, 
budou štědře odměněny. 
Mohou získat roční bonus 
ve výši od 7,5 milionu jüanů 

Čína sází na 
elektromobily
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Spirála růstu
České ekonomice se vloni 
dařilo. Zatím známe čísla 
národních účtů za první tři 
čtvrtletí a dílčí měsíční uka-
zatele z konce loňského roku. 
Na základě toho lze konsta-
tovat, že loňský růst dosáhl 
v reálném vyjádření zhruba 
4,5 procenta. Tuzemské hos-
podářství tak zaznamenalo 
nejvýraznější vzestup od roku 
2007. Při pohledu na struk-
turu růstu je zřejmé, že se na 
něm nejvíce podílejí složky 
domácí poptávky, tedy inves-
tiční aktivita firem a spotře-
bitelské výdaje domácností. 
Investice v průběhu loňského 
roku zrychlovaly až na mezi-
ročních 8,3 procenta ve třetím 
čtvrtletí, přičemž závěrečný 
kvartál byl zřejmě ještě lepší. 
Firmám se od počátku roku 
2014 zvyšuje provozní zisko-
vost. Zavedení intervenčního 

režimu znamenalo obrat 
předchozího sestupného tren-
du v ziskovosti firem. Český 
korporátní sektor je jako celek 
čistý exportér. Slabší měna se 
projevila ve vyšších tržbách 
v korunovém vyjádření. Na 
nákladové straně se pozitivně 
promítla klesající cena pohon-
ných hmot a energií. Podstat-
né je, že díky optimismu jsou 
vyšší zisky investovány do no-
vých produkčních kapacit i do 
lidí. Domácnosti tak profitují 
z tvorby nových pracovních 
míst a v průběhu loňského 
roku začal být patrný trend 
rychlejšího růstu mezd. Obojí 
vede k růstu celkového obje-
mu mezd a platů v ekonomice 
a tedy i disponibilních příjmů 
domácností. Ty se zároveň 
nebojí zvyšovat své výdaje 
na úkor dosavadních úspor. 
Rostoucí ekonomika se tak 
projevuje ve spotřebitelském 
i investičním optimismu, 
který zpětně podporuje eko-
nomický růst. V této pozitivní 
růstové spirále bychom se 
měli v letošním roce udržet.

Autor je hlavním ekonomem  
Komerční banky

Z parketu

Jan Vejmělek

(29,6 milionů korun) do  
200 milionů jüanů (765,7 mi- 
lionů korun). Co se jim 
stane, pokud zadání nesplní, 
nebylo specifikováno. Ovšem 
výsledky posledních měsíců 
loňského roku ukázaly, že si 
představitelé měst a provin-
cií vzali „doporučení“ vlády 
k srdci. Prodeje i výroba 
elektromobilů a plug-in hyb-
ridů dosáhly rekordu. 

Čínská asociace automo-
bilových výrobců v prosinci 
zveřejnila odhad, že za celý 
rok 2015 prodá v zemi 220 až 
250 tisíc elektromobilů 
a plug-in hybridů. V USA by 
to mělo být 180 tisíc a odhad 
pro celý svět zněl 600 tisíc.  

Důraz vlády na elektromo-
bily má dobrý důvod. Hus-
tota nebezpečných malých 
prachových částic dosahova-
la na centrálním pekingském 
náměstí Tchien--an-men 
v prosinci neuvěřitelných 
647 mikrogramů na metr 
krychlový. Přitom tato 
hodnota podle Světové zdra-
votnické organizace nemá 
po dobu 24 hodin překročit 
25 mikrogramů na metr 
krychlový. 

Autor je spolupracovníkem redakce
překážka. Rozvoji elektromobility brání nedostatek dobíjecích 
míst. Čínská vláda to ví, proto jich chce v zemi na pět milionů.
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n Z významných 
výrobců osobních 
počítačů posílil jen 
Apple.

Celosvětové dodávky osob-
ních počítačů se loni snížily 
o osm procent na 288,7 mili-
onu přístrojů. Zaznamenaly 
tak již čtvrtý celoroční po-
kles za sebou, a to navzdory 
příchodu nových modelů 
a nové verze operačního 
systému Windows. Vyplývá 
to z údajů výzkumné spo-
lečnosti Gartner.

Odborníci se domnívají, 
že na prodej osobních po-
čítačů má nadále negativní 
dopad popularita chytrých 
telefonů a tabletů. Jediným 
významným výrobcem 

osobních počítačů, které-
mu se loni podařilo zvýšit 
dodávky, byl Apple.

Údaje společnosti IDC 
ukázaly, že ve čtvrtém čtvrt-
letí se dodávky PC meziroč-
ně snížily o 10,6 procenta. 
To je nejprudší pokles za 
dobu sledování údaje.

Jedničkou na trhu 
s osobními počítači loni 
navzdory poklesu dodávek 
zůstala čínská společnost 
Lenovo. Druhé místo ob-
sadil americký konkurent 
Hewlett-Packard, za kterým 
následoval další americký 
rival Dell. /čtk/ 

dodávky osobních 
počítačů klesly čtvrtý 
rok po sobě
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n Hlavním posel-
stvím výroční zprávy 
prezidenta USA se 
stala výzva k nápravě 
americké politiky.

Marian Hronek

Barack Obama pronášel 
svou poslední zprávu o sta-
vu Unie v době těsně před 
prezidentskými primár-
kami v táborech dvou od-
věkých rivalů na americké 
politické scéně – demokratů 
a republikánů. V tradičním 
projevu před členy obou 
komor Kongresu zřejmě 
podlehl atmosféře a místo 
bilancování se soustředil 
hlavně na budoucnost své 
země. Tu totiž vidí jen ve 

smysluplné společné spolu-
práci politiků obou táborů. 
Je čas „spravit naši politiku, 
překonat strach a využít 
velké změny současnosti ve 
prospěch Američa-
nů“, takové bylo 
motto Obamova 
vystoupení.

V jakém 
stavu tedy 
předává zemi 
svým nástup-
cům? Jedním 
z hlavních 
témat Oba-
mova programu 
bylo zvýšení kvality 
zdravotní péče a její 
dostupnost pro všechny. 
„V tuto chvíli už je nejspíš 
jasné, že jsem se nepustil 
do tohoto problému proto, 
že by to bylo politicky 

výhodné,“ prohlásil Obama 
v roce 2010. Svůj zájem 
o tuto oblast prezident 
zdůvodnil tragédiemi lidí, 
kteří onemocněli, a potřeb-

ná léčba pro ně byla 
nedostupná.

Pokus uzá-
konit povinné 
zdravotní 
pojištění 
tvrdě narazil 
u republiká-
nů. Obama se 

tedy alespoň 
snažil přimět 

nepojištěné 
Američany, aby 

pojistku uzavřeli. Podle 
průzkumů to udělalo za 
posledních pět let více než 
17 milionů lidí. Díky Oba-
mově iniciativě například 
pojišťovny proplácejí 

i výdaje na léčbu nezletilých 
dětí. V USA však přesto 
zbývá asi jedenáct procent 
lidí bez pojištění.

Další Obamovou priori-
tou bylo zpřísnit kontrolu 
zbraní. Sám prezident toto 
téma považuje za největší 
neúspěch ve funkci. Pokusil 
se obejít Kongres a vydal 
výnos, podle nějž každý 
zájemce o koupi střelné 
zbraně bude prověřen, zda 
se nedopustil násilného 
trestného činu nebo není 
duševně nemocný. Zastánci 
práva na nošení zbraně 
to považují za porušení 
základní občanské svobody 
a hodlají se obrátit na soud.

Dalším horkým bodem 
Obamova nástupního pro-
slovu bylo vzdělání. „Naše 
školy a univerzity projdou 

transformací, aby dostály 
požadavkům nové doby,“ 
sliboval v roce 2009. I v této 
oblasti ale praxe zaostává 
za očekáváním mnohých. 
Jedním z mála úspěchů je 
snížení splátek úvěrů na 
školné o deset procent.

Obama v úterý před 
kongresmany zmínil jako 
svoji zásluhu fakt, že počet 
úspěšných absolventů 
středních škol se zvýšil ze 
75 procent na 82 procent. 
Změnu je však možné zdů-
vodnit i tím, že v některých 
státech došlo ke zmírnění 
požadavků na složení zkou-
šek. Prezident zdůraznil, že 
prosadit dva roky na uni-
verzitě zdarma pro každého 
bude úkolem jeho nástupce. 
Samozřejmě to bude muset 
být demokrat.

Jak dopadly Obamovy sliby

Obama jako by 
v poselství o stavu

Unie
podlehl předvolební 

atmosféře a mluvil hlavně  
o budoucnosti země po 

svém odchodu 
z úřadu.

Zdeněk Pečený

Ve svém posledním 
poselství o stavu Unie se 
Obama snažil Američanům 
a světu připomenout i své 
ekonomické úspěchy. „Tak 
jsme se za sedm let zotavili 
z nejhorší ekonomické kri-
ze za generace,“ řekl Obama 
Kongresu, který reagoval 
potleskem vestoje.

Prezident má pravdu, že 
Spojené státy za necelý rok 
odevzdá svému nástupci 
v lepší ekonomické kondici, 
než ve které byly za jeho 
nástupu. To ale nebylo tak 
těžké, přebíral je totiž v nej-
horším stavu od počátku tři-
cátých let 20. století. V lednu 
2009 padala ekonomika 
volným pádem, miliony 
Američanů přicházely o prá-
ci a také o své domy, které 
nezvládaly splácet. Firmy 
bankrotovaly a bankovní 
systém a automobilový prů-
mysl by bez vládní finanční 
injekce dopadly stejně. 

V lednu 2009, kdy se Oba-
ma nastěhoval do Bílého 
domu, byla nezaměstna-
nost 10,3 procenta. Nyní 
je nezaměstnaných pět 

procent práceschopných 
Američanů. Od Obamova 
nástupu do úřadu americká 
ekonomika vytvořila 9,3 
milionu nových pracovních 
míst. V tomto hodnocení 
ale zaostává za Reaganem 
a Clintonem, během jejichž 
vládnutí vzniklo za prvního 
12,6 a za druhého 21 milio-
nů pracovních pozic. 

Další ukazatele ale Oba-
movi a jeho příznivcům pří-
liš důvodů k radosti nedá-
vají. „U veřejnosti existuje 
ohledně ekonomiky zřejmé 
zklamání,“ řekl Mark Ham-
rick, šéf washingtonského 
zpravodajství pro server 
Bankrate.com. Průměrný 
ekonomický růst za jeho 
vlády dosáhl 1,4 procenta, 
i při nezapočtení poklesu 
z roku 2009 je to pouze 
2,1 procenta. Stejného 
výsledku dosáhl jeho před-
chůdce George Bush. Lépe 
se ekonomice dařilo za Clin-
tona a Reagana, když rostla 
v průměru o 3,9, respektive 
3,4 procenta ročně. 

Výdělky průměrných 
amerických domácností za 
jeho úřadu klesly o 1,3 tisíce 
dolarů ročně. 

Ozdravil zemi po 
největší krizi, ale... „Chcete upevnit naši vůdčí 

roli a důvěryhodnost na 
(západní) polokouli? Uznejte, 
že studená válka skončila. 
Zrušte embargo,“ prohlásil 
Barack Obama o blokádě, 
kterou USA přispívají k bídné 
situaci kubánské ekonomiky 
již více než půlstoletí. 
Výzva platila republikány 
ovládanému Kongresu. 
Ten však nehodlá zásadní 
změnu přístupu ke komunisty 
řízené zemi schválit, dokud 
režim v Havaně nezačne 
respektovat lidská práva, 
svobodu projevu a neučiní 
kroky směrem k demokracii.

Spojené státy by podle 
Obamy měly i v budoucnu 
upřednostňovat diplomatická 
řešení před výhrůžkami 
a používáním síly či sankcí, 
které byly v minulosti 
charakteristické nejen 
ve vztahu ke Kubě, ale 
i například Íránu. Tam se 
Obamovi přes odpor značné 
části republikánů podařilo 
prosadit dohodu o omezení 
íránského jaderného 
programu výměnou za 
zmírnění sankcí. „Írán stáhl 
svůj jaderný program, snížil 
zásoby uranu a svět se vyhnul 
další válce,“ pronesl americký 
prezident. /čtk/

zrušte embargo, 
studená válka skončila
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Francie rozpustila tři muslimská kulturní sdružení

Francouzská vláda zakázala činnost třem muslimským 
kulturním sdružením, která působila při mešitě na před-
městí Paříže. Důvodem byla jejich radikalizace. Mešita, 
označovaná za baštu sunnitských fundamentalistů, byla 
uzavřena už začátkem prosince. 

Írán propustil zadržené americké námořníky

Američtí námořníci zadržení v úterý v Íránu byli propuš-
těni. Írán desetičlennou posádku zajal, když pronikla do 
jeho výsostných vod. Podle velitele námořnictva Alího Fa-
dávího se tam dva čluny amerického námořnictva dostaly 
kvůli problémům s navigací.

Firmy smějí vědět, o čem si lidé v pracovní době píší

Zaměstnanci by měli pečlivěji vážit, k čemu využívají na 
svém pracovišti internetové připojení. Firmy totiž mají 
právo kontrolovat, zda se lidé v práci nevěnují soukro-
mým věcem, rozhodl Evropský soud pro lidská práva ve 
Štrasburku. Proti takové praxi se neúspěšně snažil bojo-
vat rumunský inženýr, který v roce 2007 ztratil práci poté, 
když si firma prošla jeho komunikaci. /čtk, vaj/   Více e15.cz

Krátce

Ve Španělsku včera poprvé 
zasedl nový parlament, 
který vzešel z voleb 20. pro- 
since. Hlasování, které 
poprvé v poválečné historii 
země nepřineslo žádné ze 
stran většinu nutnou pro 
sestavení jednobarevné 
vlády, znamená, že politici 
nyní budou muset najít 
shodu na koalici. Premiér 
Mariano Rajoy, jehož dosud 

vládní lidovci získali nejví-
ce křesel, chce poslancům 
předložit návrh nového 
kabinetu do konce ledna.

Předsedou dolní sně-
movny se podle předběžné 
dohody má stát zástupce 
socialistů Patxi López. 
Právě on by se pak měl sejít 
s králem Felipem VI., čímž 
budou formálně zahájena 
koaliční vyjednávání. /čtk/

Ve Španělsku zasedl 
nový parlament

n Zločinci nesmí 
ochromit život v zemi. 
Budeme postupovat 
stejně proti cizincům 
jako proti německým 
pravičákům. Takový je 
vzkaz německé vlády.

Pachatele silvestrovských 
útoků v Kolíně nad Rýnem 
a dalších německých měs-
tech je třeba tvrdě potrestat. 
Má na tom zájem i většina 
běženců, kteří dodržují záko-

ny a nepřejí si být spojováni 
s násilnostmi, řekl včera ve 
Spolkovém sněmu německý 
ministr spravedlnosti Heiko 
Maas. „Sexuální útoky na 
ženy není možné ničím 
omluvit. Ani odlišný kulturní 
původ není přijatelným 
vysvětlením,“ řekl s tím, že 
pro cizince, kteří se dopustili 
trestného činu, může být 
důsledkem i deportace.

Deportace zločinců pod-
pořil i náměstek ministra 
vnitra Ole Schröder. „Pacha-
telům útoků ze silvestrov-

ské noci dnes říkáme toto: 
Pokud jste přišli do Německa 
hledat ochranu, ale pácháte 
tady závažné trestné činy, 
nemáte v této zemi co pohle-
dávat,“ řekl.

Maas také vyzval k tvrdé-
mu postihování stoupenců 
krajní pravice, kteří inci-
denty využili jako záminku 
pro rozpoutání násilností 
v Lipsku. „Budeme postupo-
vat stejně, ať už budou pa-
chatelé cizinci nebo němečtí 
pravicoví radikálové,“ řekl. /
čtk/  názOry OdJinud str. 13

němci proti násilí přitvrdí
Jsme Jiní. Většina běženců, jichž do Německa přijíždí denně tisíce, nechce být s násilníky spojována.
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n Nejsou-li v Polsku 
respektována rozhod-
nutí ústavního soudu, 
je to vážné. Protože 
jde o členskou zemi 
EU, vstupuje do proce-
su Evropská komise.

Evropská komise bude 
sledovat stav právního státu 
v Polsku, především kvůli 
dění okolo tamního ústavní-
ho soudu. Po jednání komise 
to uvedl její místopředseda 
Frans Timmermans. Zdůraz-
nil, že procedura je koope-
rativní a vše se odehrává ve 
spolupráci komise – jako 
strážce unijních smluv – 
a polské vlády. „Cílem je 

věc vyřešit. Ne obviňovat či 
polemizovat, ale racionálním 
způsobem vyřešit,“ upozor-
nil. Polská vláda označila 
rozhodnutí komise za „stan-
dardní proceduru“.

Včera spuštěný formální 
postup teoreticky může vést 
až k omezení hlasovacích 
práv Polska v unii. První fází 
mechanismu, ustaveného 
v roce 2014 a nyní použitého, 
poprvé, je „zhodnocení situa-
ce“. Až pak bude možné pro-
ceduru uzavřít či posunout 
do další etapy, kdy komise 
zemi doporučí další kroky.

Kroky nové polské vlády 
konzervativní strany Právo 
a spravedlnost, která rychle 
mění dosud platná pravidla 
a podle opozice si hlavně 

upevňuje vlastní moc v soud-
nictví a médiích, vzbudily 
pozornost členů komise 
už v závěru loňského roku. 
Timmermans se proto v pro-
sinci dvěma dopisy obrátil 
na kabinet premiérky Beaty 
Szydlové s žádostí o vysvět-
lení těchto kroků.

Polská strana v lednu ve 
dvou reakcích otázky komise 
a vlastně celé její zasahování 
do dění v Polsku ostrými 
slovy odmítla. Podle názoru 
místopředsedy komise ale 
neodpověděla na polože-
né otázky. Timmermans 
včera řekl, že v novém dopise 
polské vládě dotazy zopako-
val a uvedl, že je připraven 
kdykoli do Varšavy přijet 
jednat. /čtk/

evropská komise chce 
v Polsku zjistit právní stav



| 10 | ROZHOVOR se šéfem společnosti AGC flAt GlAss CzeCh A tepliCkého fotbAlového klubu pAvlem šedlbAuerem

Český fotbal 
trpí podvýživou
n Pavel Šedlbauer sedí na dvou židlích. Šéfuje společnosti 
AGC Flat Glass Czech a zároveň i teplickému fotbalovému 
klubu, který společnosti patří. Jako byznysmen český fotbal 
nechápe. „Není to dobrý produkt. Chybějí v něm peníze 
a transparentnost,“ říká. 

Jaroslav Matějka

 Fotbal v Česku už roky 
připomíná krám s levným 
zbožím. Co je za tím?
Dám malý příklad, pro-
tože trochu znám situaci 
v Anderlechtu. V Belgii má 
naše společnost evropskou 
centrálu, kde pracuji a byd-
lím již jedenáct let. Panuje 

ti malí dávali třeba jen po 
dvaceti tisících, jde přece 
o regionální zábavu. Jenže 
vidíte sám, jaké peklo se 
strhlo kolem registračních 
pokladen. A to za ně budou 
muset podnikatelé zaplatit 
jen čtyři tisíce.

 Je nějaká naděje? 
Už se mi stalo, že za mnou 
přišly firmy a řekly: „Dáme 
na fotbal, ale vy dejte 
zakázku.“ Na to jsem jim 
odpověděl: „To ne. Vyhrajte 
výběrové řízení a pak, když 
dáte na fotbal, budeme rádi.“ 
Ony pak to výběrové řízení 
vyhrají a říkají: „Vlastně nic 
nedáme. Ono nám to nějak 
nevychází.“ Čili peníze by šly 
snadno proprat, kdybych jim 
šel na ruku. Pokud chci ale 
kázat morálku, měl bych ji 
sám dodržovat. 

 S tímhle přístupem se 
do současného českého 
fotbalu moc nehodíte.
Ale hodím! Vždyť se podí-
vejte, jak jsem veselý… Ale 
vážně. Myslím, že je třeba 
transparentnost. Vše musí 
být čitelné.

 Říká se, že v nejednom 
českém prvoligovém klubu 
se bojí každých voleb 
a následných změn. Hrozí 
se, že jim noví radní utnou 

tam zcela jiná atmosféra než 
u nás. Sešel jsem se s šéfem 
Anderlechtu, abych dojednal 
přátelské utkání s Teplicemi. 
Oni si ale zprvu mysleli, že 
jdu nabídnout sponzoring. 
Když jsem vše vysvětlil, šéf 
klubu mi řekl: „Škoda, AGC 
bychom vzali.“ Oni si totiž 
sponzory vybírají. Tam je to 
továrna na peníze. Sami při-

znávají, že jich mají přeby-
tek. Jejich sponzoři musí být 
solidní, důvěryhodné firmy 
s historií. Zato u nás brečíme 
o každou korunu.

 Proč se u nás firmy zdrá-
hají fotbal sponzorovat?  
Především lize nevěří. A kaž-
dý také kouká na korunu, 
což mě trošku mrzí. Kdyby 

penězovody. Že podnika-
telé přijdou o zakázky, ze 
kterých pak zpětně přispí-
vají na fotbal. To u vás tedy 
nehrozí? 
Ani náhodou. Každý vidí, 
kolik do fotbalu dáváme. 
Společnost AGC Flat Glass 
Czech klubu poskytla na 
sezonu 27 milionů korun. 
Od města jsme dostali 
na mládež milion korun. 
K tomu ale musím dodat, 
že my zároveň něco přes 
300 tisíc městu platíme na 
daních. Další peníze přišly 
od krajského úřadu, něco za 
přestupy hráčů a tak dále. 
Třeba když jsme prodali 
útočníka Edina Džeka, do-
stali jsme za něho postupně 
přes sto milionů korun. To 
nám vystačilo na dvě sezony. 
Celkem klub ročně funguje 
s rozpočtem 65 milionů 
korun. Nic neskrýváme. 

 Jako první jste zveřejni-
li, kolik u vás berou hráči. 
Ani v tomto vás však nikdo 
nenásledoval. 
Nebyl zájem. Některé kluby 
alespoň zareagovaly a pro-
hlásily: „Je to naše věc. Proč 
bychom to dělaly.“  

 A proč jste to udělal vy?  
Tak je to všude ve vyspělém 
světě. Nic se netají. Říkal 
jsem si, vždyť víme, kolik 
třeba bere Jágr v Americe, 
a nikoho to netrápí. 

 Nesouvisí tajemnost 
českých klubů s tím, že se 
u nás peníze do fotbalu 
dostávají nejrůznějšími 
způsoby? Že by si pak 
někdo mohl srovnat příjmy 
a výdaje a začít šťourat? 
To je přesné, jde hlavně 
o transparentnost příjmů. 

 Pak se nabízí otázka: 
Jsou snad všichni podvod-
níci?  
Neřekl bych, že jsou pod-
vodníci. Jsou to jednoduše 

 V belgickém 
Anderlechtu si 
sponzory vybírají. 
Musí to být solidní, 
důvěryhodné firmy 
s historií. Tam je to 
továrna na peníze. 
Zato u nás brečíme 
o každou korunu.
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Od roku 2005 
je vice-
prezidentem 
evropské 
skupiny 
belgicko- 
-japonského 
sklářského gigantu AGC, 
která sídlí v Bruselu, zároveň 
stojí v čele skupiny AGC Flat 
Glass Czech. Vystudoval 
VŠCHT v Praze a od té doby 
pracuje stále ve sklářském 
průmyslu. Nyní je předsedou 
představenstva Fotbalového 
klubu Teplice vlastněným 
AGC. Je ženatý, má dceru 
a syna. Žije v Belgii.

Pavel  
Šedlbauer (65)

kontraktu pro Česko je tři 
miliony eur. Maďarsko se 
stejným počtem obyva-
tel však dostává dvanáct 
milionů eur. Přitom viděl 
jste tam v současnosti hrát 
dobrý fotbal? To jsou prostě 
manažerské chyby. U nás 
byl jeden seriózní zájemce 
z Belgie, chtěl vstoupit do 
teplického fotbalu, vlast-
nil i klub v Belgii. S jeho 
finančními zdroji bychom 
si výrazně polepšili, možná 
bychom hráli o čelo tabulky. 
On chtěl ale nejprve vidět, 
jak na tom český fotbal 
je. Za pár týdnů se ozval: 
„Peníze za televizní práva 
jsou v Česku tak malé, že 
je to nezajímavé. Z toho 
nemohu udělat byznys, 
nevidím žádnou návratnost. 
Lituji.“ A údajně koupil klub 
v Maďarsku!

 Hodně se v poslední 
době hovoří o odtržení 
klubů první a druhé ligy, 
o tom, že si zřídí samo-
statné soutěže. Pokud by 

k tomu došlo, čemu by to 
pomohlo? 
Dnes je ve Fotbalové asociaci 
České republiky přes 200 de-
legátů, z toho 32 zastupuje 
prvoligové a druholigové 
kluby. Tedy absolutní men-
šina. O všem tak rozhodují 
okresní kluby. Jenže ty jsou 
životně závislé na tom, 
kolik dostanou od ústředí. 
Ti, kdo sedí na penězích, 
šedé eminence, tak mají nad 
vším moc. Věřím, že až se 
odtrhneme, hodně se změní. 
O základních pravidlech ligy, 
o našem bytí, o penězích 
totiž budeme rozhodovat 
my sami. Vše bude konečně 
čitelnější, transparentnější. 
Určitě ne ideální, ale bude to 
výrazný posun. V tom vidím 
naději pro český fotbal. 

Autor je spolupracovníkem redakce

 Hodnota ročního 
kontraktu na televizní 
práva ligy činí 
v Česku tři miliony 
eur. V Maďarsku je 
to 12 milionů. Přitom 
viděli jste tam hrát 
dobrý fotbal? To jsou 
manažerské chyby. 

může být majitelem klubu 
a zároveň šéfem českého 
fotbalu? Takhle se byznys 
nedělá. Druhá věc je, že 
sponzor ligy je součas-
ně sponzorem Jablonce, 
bohužel i Sparty, což jsem 
také vyčetl, a Slovácka. To 
je nefér. Nemohu mít přece 
sponzora, který sponzoruje 
ligu a pak ještě podle svého 
uvážení speciální kluby. 
Tohle už je fakt Synot liga. 
Fanoušek to samozřejmě 
vnímá. Pak se nemůžeme 
divit, že je naštvaný a po-
dezřívavý. Bohužel to vše 
naše zákony dovolují, ale je 
to i otázka osobní morálky, 
která u nás ještě není vše-
obecně vnímaná a zažitá. 
Ne všechno se dá popsat 
v zákonech. Jsou bohužel 
ještě větší případy, jako 
například pan Babiš, a to 
otvírá prostor dalším a dal-
ším, kteří to pak považují za 
normální. 

 Koncem roku se do 
velkého fotbalu vrátil po 
letech Ivan Horník a sho-
dou okolností do Jablonce. 
Neuvažoval jste, že byste 
protřelého manažera za-
městnal?
V žádném případě! Je 
pravda, že Ivan Horník 
byl za podvody ve fotbale 
odsouzený, trest si odseděl. 
Lidi se ale v zásadě nemění. 
Proto podle mého názoru 
telefony znovu pojedou. To 
jsou lidi, kteří nejsou vidět, 
je to dobře vybudované. 
Ale jsem optimista, jednou 
se to zhroutí. Vždyť je to 
neúnosné. Bohužel to ale asi 
nebude hned. 

 O co opíráte svoje 
přesvědčení, že je v českém 
fotbale málo peněz? 
Český fotbal je stále podvy-
živený, i když teď dostane 
velké peníze za Euro. Stačí 
se podívat třeba na televizní 
práva ligy. Hodnota ročního 

 Miroslav Pelta je 
ve velkém konfliktu 
zájmů. Jak může 
být majitelem 
prvoligového klubu 
a zároveň šéfem 
české fotbalové 
asociace? Takhle se 
byznys nedělá. 

lidi, kteří mají odpovědnost 
za fotbal ve svém regio-
nu. Chtějí ho tam udržet. 
A v tom našem špinavém 
systému, když se chtějí udr-
žet s rozumnými financemi, 
musí se snažit. Musí jít 
s proudem. My máme vý-
hodu, že za námi stojí velká 
společnost. 

 Jen peníze ale úspěch 
stejně nezajistí. Miroslav 
Pelta napumpoval velkou 
částku do Jablonce a jeho 

„galácticos“ v popředí ligy 
po podzimu nejsou. On sám 
řekl, že už mužstvo hvězd 
budovat nebude. Co si 
o tom myslíte? 
Je zručný. Jistě najde řešení.

 Co si myslíte o jeho dvoj-
roli majitele jabloneckého 
klubu a zároveň předsedy 
Fotbalové asociace České 
republiky? 
To nejde! Pan Pelta je ve 
velkém konfliktu zájmů, což 
jsem mu i osobně řekl. Jak 



Nejistota  
nesvědčí  
nikomu
Nikdy nic nikdo nemá míti 
za definitivní, neb nikdy 
nikdo neví, co se může státi. 
Zanotovat si slavnou píseň 
Wericha, Voskovce a Ježka 
– to je asi tak jediné, co mo-
mentálně zbývá pražským 
zastupitelům za TOP 09. 
Tedy kdyby jim vůbec bylo 
do zpěvu. A to jim jistě není. 
Projekt, o němž přes měsíc 
mluví jako o málem hotové 
koalici, která bude vládnout 
Praze, vzal najednou za své. 
Klub nezávislých, tedy 
exprimátor Tomáš Hudeček, 
bývalá radní Eva Vorlíčková 
a zastupitel Milan Růžička 
další vyjednávání s možnou 
„menšinovou vládou“ rázně 
uťali. 

TOP 09 nezbývá než zkusit 
oslovit sociální demokracii. 
Socialisté jednat neodmítají, 
dohoda ale bude obtížná, ne-
-li nemožná. Tedy ve formá-
tu, na nějž topkaři sázejí. Lze 
si jen těžko představit, že by 
si podali ruce Piráti a sociál-
ní demokraté.

Věcné důvody se za vše-
obecným rozvalem vzá-

jemné důvěry na pražském 
magistrátu hledají těžko. 
Tím momentálním má snad 
podle některých aktérů být 
fakt, že se nezávislým nelíbí 
pasáž v návrhu programo-
vého prohlášení týkající 
se územního plánování. 
Může být, ale v jiné konste-
laci a jindy to také může 
být cokoli jiného. Doprava, 
financování městských částí, 
skutečně cokoli. Nicméně 
dospělí lidé, kteří svorně 
tvrdí, že jim jde jen a jen 
o rozvoj hlavního města, by 

rozpory měli umět překonat. 
Což je přesně to, co hlavní 
představitelé stran a hnutí 
zastoupených na pražské 
radnici evidentně nezvládají. 
Nejspíš proto, že jim nejde 
ani tak o Pražany jako spíš 
o stranické zájmy. 

Těžko se zbavit dojmu, 
že se hraje minimálně o dvě 
jména – Adriana Krnáčová 
a Matěj Stropnický. Nebýt 
těch dvou, složit dohromady 

jakž takž funkční vládu by 
zřejmě bylo o něco snazší. 
I když jmen, která vadí, 
by se nepochybně našlo 
víc, a to napříč stranami. 
Pražskou politiku zkrát-
ka dusí a svazují osobní 
animozity. Historické i nově 
vzniklé poté, co magistrát 
dobyli anoisté. Menšinová 
koalice v čele s TOP 09 tedy 
zřejmě Prahu v dohlednu 
nepřevezme. Jednání se vrací 
opět na začátek. Takže není 
ani vyloučeno, že na pořad 
přijde i záložní plán ANO, 
o němž se dosud jen špitalo. 
Hnutí by rádo zpět do pů-
vodní vládnoucí sestavy na-
lákalo Trojkoalici. Nabídkou 
více postů radních. Jenže řeči 
se vedou a voda teče. Přes-
něji by se dalo říci, že řeči 
se vedou a řešení závažných 
problému neteče, ale naopak 
stojí.

Nejedná se přitom jen 
o tak viditelné záležitosti, 
jako je například odkláda-
né rozhodnutí o tom, kdo 
má v Praze svážet odpad. 
Rozhodovat, byť jen o úpl-
ných banalitách, se už příliš 
nechce ani magistrátním 
úředníkům. 

Nejistota, kdo bude 
vládnout, nesvědčí nikomu 
a ničemu. Jenže to je zkrátka 
jedna z tváří politiky. Takže 
asi nezbývá než si přece 
jenom dál notovat s Weri-
chem: Celé lidské pokolení 
mělo by víc pokoje, kdyby 
bylo to, co není, a nebylo to, 
co je.

Komentář

Jana Havligerová
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 Demokracie v Polsku je živá  
a daří se jí dobře,

řekla polská premiérka  
Beata Szydlová 
str. 9
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Ministerské Eldorádo
Senátem prošel návrh na posílení aktivních vojenských 
záloh a rozšíření přístupnosti dobrovolných vojenských 
cvičení a ve vládě se probíral nápad ministra vnitra Cho-
vance přijmout další čtyři tisíce policistů. Nelze zpochyb-
ňovat, že bezpečnost státu je velké téma.

A nelze přehlédnout, že v čerstvém průzkumu CVVM 
se čtyři respondenti z pěti domnívají, že došlo k výraz-
nému zhoršení situace kolem přistěhovalectví. Z čeho 
tak zrovna v Česku usuzují, není jasné, ale ani důležité. 
Politici větří a jednají. Budiž, obrana je u nás dlouhodo-
bě podfinancovaná i podle standardních měřítek NATO 
a nějaký impulz jí neuškodí. I když je otázkou, zda zrovna 
stovky ozbrojených amatérů po základním výcviku jsou 
tím, co zvýší bezpečnost země. Ale návrh Milana Chovance 
působí vysloveně jako využití příležitosti k hledání rezort-
ního Eldoráda.
 Martin Čaban

Nejde jen o viditelné 
záležitosti, jako 
je svoz odpadu. 
Rozhodovat, byť  
o úplných banalitách, 
už se v Praze nechce 
nejen politikům, ale 
ani úředníkům. 
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Se strachem 
opatrně
Když se někdo stane obětí trestného činu, 
není důležité, odkud je pachatel. Důležité 
je, aby společnost dotčenému pomohla. 
Po incidentech v Kolíně se příliš spe-
kulovalo o pachatelích a málo myslelo 
na oběti. Aby mohl právní stát dohnat 
pachatele k odpovědnosti, musí dostat 
jeho co nejbližší popis včetně barvy kůže 
nebo akcentu. Různí svědci popsali aktéry 
silvestrovské noci jako „lidi, kteří nejsou 
Středoevropany“. Kolínský policejní pre-
zident hovořil o pachatelích „převážně ze 
severoafrického či arabského prostoru“. 
To jsou pro policii důležité informace. 
V obyvatelích však tyto údaje budí strach 
a zlost a posilují předsudky. Na sociálních 
sítích se už hovoří o „uprchlických pacha-
telích“. To nepomáhá nikomu. Obětem, 
policii ani obyvatelům této země. K ob-
jasnění případu nemůže přispět nikdo 
kromě obětí a svědků. Německo je už po 
generace multikulturním místem, nejde 
o národnost nebo původ, když člověk 
„nevypadá středoevropsky“. Desetitisíce 
Němců nenaplňují klišovitý obraz Němce, 
přesto tu vyrostli, mluví naší řečí a mají 
německý pas. Jistě, jsou tu i uprchlíci. Kdo 
je však paušálně obviní, hraje do karet 
extremistům. Přitom nejde o to zamést 
nepohodlné informace pod koberec, nýbrž 
o to nakládat s nimi opatrně. Jsou snad 
teď podezřelí všichni „severoafricky vy-
hlížející“ muži? Paušální obvinění povede 
k růstu strachu. Strachu žen před lidmi 
tohoto vzezření a strachu lidí tohoto vze-
zření ze společnosti. Chtělo by to upustit 
ventil. Začněme tím, že nebudeme soudit 
skupiny obyvatel.

Hořký německý silvestr
n Kriminální činy spácha-
né během silvestrovské noci 
v německých městech rozvíři-
ly veřejnou debatu o migraci 
v sousední zemi. Kvůli tomu, 
že mezi podezřelými z krá-
deží a sexuálního obtěžování 
žen jsou i žadatelé o azyl, sílí 
ve veřejné diskuzi hlasy proti 
dosavadní vstřícné politice 
vlády vůči migrantům. Komen-
táře médií se spíše snaží vášně 
krotit a nabádají k opatrným 
soudům. 

Pryč! nebo také ne
Kdo přijde do Německa, aby kradl nebo sexuálně 
obtěžoval ženy, může být a měl by být vyhoštěn, 
i kdyby měl v běhu azylové řízení. Tento požadavek, 
který zaznívá především od unionistů, je pochopitel-
ný. Jenže takový postup naráží na řadu nezbytných 
humanitárních pojistek – a na ještě více praktických 
potíží. Předně musejí být pachatelé nejprve zatčeni 
a odsouzeni. Zprávy z Kolína ukazují, jak složité to 
může být. Kdo získal status uprchlíka nebo u něj 
probíhá azylové řízení, je chráněn před vyhoštěním. 
Tuto ochranu ztrácí až ve chvíli, kdy je odsouzen 
k trestu vyššímu než tři roky odnětí svobody. CDU 
by tuto ochranu ráda oslabila. O tom lze diskutovat. 
I roční vězení se uděluje za poměrně závažné trestné 

činy – na to jedna drobná krádež nestačí. I rozhod-
nutí o vyhoštění ale lze zvrátit. Hlavně kvůli tomu, 
aby syrský zloděj nebyl poslán na jistou smrt do své 
vlasti. V jiných případech brání deportaci praktické 
věci – zejména když pachatel nemá pas nebo uvádí 
falešné údaje o svém původu. Navíc jejich vlastní 
země mají málo chuti brát si zpět své kapesní zlodě-
je. Šéf socialistů Sigmar Gabriel chce státům, které 
nespolupracují v návratové politice, krátit rozvojo-
vou pomoc. To je ale z velké části prázdná hrozba. 
Protože rozvojová pomoc není žádná almužna, 
ale slouží i německým zájmům, zejména podpoře 
exportu nebo posilování daných států a jejich vlád. 
Takže stejně jako obvykle jsou hlasitá politická pro-
hlášení především symbolická.

Pozdě, ale přece
Politika pochopila. V nezvyklé jednotě a v neobvyk-
lém tempu reaguje velká koalice na šokující události 
v Kolíně a přichází se zpřísňováním zákonů. Zahra-
niční pachatelé trestných činů by měli být napříště 
vyhošťováni hned po odsouzení k odnětí svobody za 
vážné trestné činy. A platí to i pro mladistvé. Jednou 
z motivací těchto změn je nepochybně 
snaha politiků vykázat činnost. 
Bylo by ale chybou odmítat 
balíček opatření jako pou-
hý populismus, protože 
v právním státě by 
pachatelům trest-
ných činů nemělo 
usnadňovat 
situaci to, že 
soudní řízení 
trvá dlouho 
a vyhoště-
ní je kom-
plikovaný 
proces. 
Politický 
prostor 

není právnická disputace. Ve veřejné debatě vláda 
také utváří společenské klima a vysílá signály, které 
zasahují hluboko do všedních dnů. Ještě nedávno byla 
veškerá snaha politického Berlína podřízena „vítací 
kultuře“. Po silvestrovské noci v Kolíně vysílá vláda 
nový, dvojitý signál: občanům, že politika vnímá 
nové výzvy a jedná, a potenciálním pachatelům, 
že jejich trestné činy budou mít následky. Mezi-

tím i posledním humanistům dochází, 
že s uprchlíky přichází do země 

i kriminální potenciál. A je 
třeba zdůraznit, že většiny 

z milionu migrantů se 
to netýká. Jenže stačí 

malé procento, kte-
ré nebere ohled 

na zákony či ci-
vilizační stan-

dardy, aby 
se stabilní 

společnost, 
jako je ta 
německá, 
vychýlila 
z rovno-
váhy.

Stranu připravili Martin Čaban a Petr Třešňák
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n Leonardo DiCaprio 
v hlavní roli vizuálně 
působivé novinky 
Alejandra Gonzáleze 
Iñárritua musí vstát 
z mrtvých a pomstít 
smrt svého syna.

Stanislav Šulc

Bylo by překvapením, kdyby 
při dnešním ohlašování 
nominací na Oscary nepadla 
jména štábu a hereckého 
ansámblu snímku Reve-
nant Zmrtvýchvstání hned 
několikrát. Jistotu mají 
představitel hlavní role Leo-
nardo DiCaprio, který je už 
poněkolikáté největším fa-
voritem na sošku za nejlepší 
herecký výkon, kameraman 
Emmanuel Lubezki a také 
režisér Alejandro González 
Iñárritu (který film záro-
veň produkoval). Případný 
úspěch všech jmenovaných 

by pak byl historickou udá-
lostí – Iñárritu by obhájil 
sošku pro nejlepšího reži-
séra, protože loni zvítězil se 
svým fascinujícím Birdma-
nem, a DiCaprio by konečně 
dosáhl svého vytouženého 
Oscara, kterého si již zaslou-
žil několikrát a tentokrát 
také.

Byla by to dokonalá suc-
cess story, kterou jinak vel-
mi netradiční film zdánlivě 
nebyl. Vizionářská adaptace 
knihy Michaela Punkeho 
je natolik podivínská, že 
nabobtnalý rozpočet přes 
130 milionů dolarů (oproti 
původně plánovaným  
90 milionům) hrozil velkým 
krachem pro mnoho kariér. 
Na první pohled totiž nepa-
tří ke klasickým hollywood-
ským spektáklům současné-
ho střihu. Revenant je příliš 
brutální, syrový, špinavý 
a tělesný, příběh pomsty 
Hugha Glasse (DiCaprio) za 
smrt syna v něm není důle-

žitý. Tvůrci se často utíkají 
k hypnotickým prostřihům 
na pomezí snu a halucinace, 
celý snímek je horečnatou 
noční můrou, kterou klidně 
může hlavní hrdina snít těs-
ně před smrtí. Na její dveře 
DiCapriův hrdina klepe od 
samého počátku, kdy jej 
v jedné z nejúžasnějších 
scén posledních let napadne 
mohutný medvěd grizzly.

Revenanta je velmi těžké 
žánrově zařadit. Nejvíce se 
blíží westernu, ať už dobou, 
v níž se odehrává, přítom-
ností indiánů i epickým 
střetem dobra (Glass) se 
zlem (John Fitzgerald 
mistrovsky ztělesněný 
Tomem Hardym). Ale i toto 
zařazení selhává, protože 
Revenant je zcela svojským 
filmem. Vychází z americ-
kého transcendentalismu 
známého od Henryho Davi-
da Thoreaua, v němž hraje 
důležitou roli příroda. Také 
v Revenantovi je příroda 

a její kouzla (byť často již 
pouze digitální) tím hlavním 
nepřítelem pro všechny tou-
lající se trappery. Zároveň 
je to právě příroda, která 
je jediným neporazitelným 
elementem. Glass se snaží 
tomuto principu vzdorovat, 
což odkazuje na další velkou 
americkou tradici – indivi-
dualismus.

Revenant tak lze nejlépe 
interpretovat jako absolut-
ní vyjádření fundamentů 
americké duše, a to včetně 
brutality, která v ní je zako-
řeněna od samých počátků. 
Je roztomilým paradoxem, že 
nejameričtější film od eposu 
Až na krev natočil Mexičan.

Nejameričtější film 
poslední doby natočil 
Mexičan Iñárritu

Revenant Zmrtvýchvstání

(drama, USA, 156 minut)
Režie: Alejandro González Iñárritu
Hrají: Leonardo DiCaprio, Tom 
Hardy, Domhnall Gleeson
Premiéra: 14. ledna
Hodnocení: 90 %
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Filmovému vzdělávání 
pomůže nový web
Nový webový portál Doc 
Alliance Academy nabízí 
uživatelům dokumentár-
ní filmy spolu s učebními 
materiály, které jsou vhodné 
k výuce o filmu na středních 
i vysokých školách. Portál 
provozuje společnost Doc 
Alliance Films. V souvislosti 
se spuštěním internetových 
stránek pořádá DA Academy 
15. ledna mezinárodní konfe-
renci o filmovém vzdělávání 
v Praze.
 

Vyjde pokračování Povídání 
o pejskovi a kočičce
Oblíbená dětská knížka 
Josefa Čapka Povídání o pej-
skovi a kočičce se dočkala po 
více než 80 letech od svého 
vydání pokračování. Nové 
povídání o pejskovi a kočičce 
vyjde 23. března, u příleži-
tosti Čapkových narozenin. 
Autorem textu je Vlastimil 
Peška, ilustrace připravil 
scénograf a pedagog Jaroslav 
Milfajt.

Dalším komiksem na 
přání bude páté Ú.P.V.O.
Nakladatelství Comics 
Centrum přichystalo další 
kampaň v rámci své ediční 
řady Na přání. Komiksoví 
fanoušci si budou moci 
předplatit pátý díl série 
Ú.P.V.O., za kterou stojí au-
tor Hellboye Mike Mignola. 
Termín předobjednávek 
končí 31. ledna, pokud se do 
té doby objedná minimálně 
500 kusů, komiks vyjde.  
/čtk, sul/

Krátce

DosTANe  
oscARA?  
Leonardo  
DiCaprio  
v netradičním 
snímku bojuje  
s protivníky  
i přírodou.Fo
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Festival zdravého 
životního stylu

 &  

zveMe vÁs na

6. 2. 2016
od  9.00 do 17.00 hodin

 
TOP HOTEL Praha

Blažimská 1781/4
Praha 4–Chodov

Pro prvních 500 příchozích dárek!

VSTUP ZDARMA  
PŘihlaste se do soutĚže

na www.hubneme-doplavek.cz 
a vyhrajte zájezd pro 2 osoby do luxusního hotelu GLORIA 

PALACE SAN AGUSTIN**** na ostrově Gran Canaria 
s polopenzí v hodnotě 50 000 Kč od cestovní kanceláře 

CANARIA TRAVEL a další hodnotné ceny. 

casting 

GENERáLNí PARTNER PARTNEřI

PATRONKOU 
SOUTĚŽE JE 

siMona 
KrainovÁ
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MOžNá přilEtí 
i drON. Výcvik 
jednotek ruské-
ho ministerstva 
pro mimořádné 
situace v ledové řece 
na předměstí Moskvy 
odpovídá tradicím 
pravoslavné církve. 
Věřící se 19. ledna při 
oslavách Křtu Páně 
noří do průrvy ledu 
ve tvaru kříže. Letos 
by se mělo rituálu 
účastnit na 800 tisíc 
lidí. U všech povole-
ných míst ke koupání 
– loni jich bylo přes 
půl druhého tisíce 
– mají hlídkovat pří-
slušníci zmíněného 
ministerstva. A kdyby 
bylo nejhůř, s plovací 
vestou přiletí dron. 

Šašek provokuje

Nejlepší tuzemská rozhlaso-
vá stanice Rádio Wave včera 
oslavila desáté narozeniny. 
K upřímné gratulaci by šašek 
rád přidal také připomínku 
kauzy, která tuto stanici 
proslavila – bylo to údajné 
vysílání fašistických (sic!) 
písniček, konkrétně songu 
Swastika Eyes od Primal 
Scream. Na kauze z roku 
2008 se dokonale ukazuje, 
jak to dopadá, když rozhodu-
jí hlupáci.

Netřeba jmenovat 
konkrétní aktéry příběhu, 
který je z dnešního pohledu 

úsměvnější než ve své žhavé 
fázi. Důležitější je podstata. 
Rádio Wave čelilo obvinění 
radních a několika dalších 
pohlavárů, že odvysílalo pís-
ničku podporující fašismus. 
Vycházeli z vlastní zamotané 
logiky, kterou lze rekonstru-
ovat zhruba následovně: kde 
je svastika, tam je fašismus 
(když už tedy, tak správněji 
nacismus, ale to je jen kos-
metická vada). 

Na podporu Wavu se pak 
vzedmula vlna solidarity 
a snad i těm nejzabed-
něnějším lidem (kromě 

samotných radních) došlo, 
že svět je ve 21. století trochu 
komplikovanější. Existují 
principy jako parodie, nad-
sázka, dekonstrukce nebo 
koncept. 

Vše se po pár týdnech 
zametlo pod koberec, za-
čalo se analyzovat, vyhodil 
se jeden „znalec“ a vše pěkně 
utichlo. Wave v té době již 
stejně byl uklizen z terest-
rického éteru na web, takže 
už nemohl nikomu moc 
ubližovat. 

Uběhlo necelých osm let 
a situace se dostala o světel-

né roky jinam. Veřejní čini-
telé veřejně hlásí rasistické 
a xenofobní teze, zahraniční 
nacistické weby se staly nej-
důvěryhodnějším informač-
ním zdrojem a mohou snad 
i svrhnout vládu, „slušní 
občané“ neváhají o lidech 
mluvit jako o „slimácích“. 
A bohužel Zemana, Babiše, 
White Media ani ty „sluš-
né“ znovu nelze podezřívat 
z toho, že to je nějaká paro-
die, dekonstrukce, koncept, 
jímž by chtěli alarmovat 
proti vzedmuvší se vlně 
hnědnutí u nás a v Evropě.

Je dobré připomenout kauzu Wave

...někdo ty nepříjemné 
věci říkat musí
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